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החורף הנפלאלזרוק את הילד

אמצע הזמן.

עליהם  נופלת  חורף  שתרדמת  בחורים  יש 
ועיניהם נעצמות בפיהוקים רחבים אל מול מזג 
האויר הסגרירי ששורר בחוץ. גשם, רוח עננים, 
הכל אפור וחסר צבע וחיים, אני מכיר בחורים 
שהמצב הזה ממש מכניס אותם לדיכאון, חבל,

כי בבית המדרש, ישנם עוד כמה בחורים, שכל 
מה שקורה בחוץ דווקא גורם להם להיפך, לגייס 
את כל הכוחות ואת כל העוצמה של החורף, 

ללימוד. דווקא החושך ששורר 
בחוץ מאיר באור חזק יותר 
בין  בפנים,  שקורה  מה  את 

כתלי בית המדרש,

האור של בית המדרש מבליח 
וחודר  האפילה  כל  מבין 
פנימה אל הלב, במין חמימות 
כזו שיכול לספק רק הלימוד. 
אין תנור ואין מכשיר חימום 
שיכול להביא חום טבעי אל 
קירבו של בחור ישיבה, הכל 

מזויף וחסר טבעיות,

אולם התורה, הלימוד הפורה 
ובשאגה  בקול  והמעמיק 
בעוצמה ובהתלהבות, או, זה 
כבר משהו אחר, זה מפעיל 
מערכות רדומות מתוך גופו 
אש  מערכות  הבחור,  של 
יהודית  פנימית  ועוצמה 
ומקרינה  פנימה  שמחממת 
גם החוצה את החום הטבעי 
האמיתי  החום  היהודי,  של 

שהוא בלתי ניתן לחיקוי.

החורף הארוך שיש לנו בשנה זו שהיא מעוברת, 
יכול להביא בכנפיו שיפור עצום והתקדמות 
אחד  כל  של  הרוחנית  בעלייה  רגילה  בלתי 
ואחד מאיתנו, אין מי שיפסיק את רצף הלימוד 
אין מה שיפסיק את רצף הלימוד, הרציפות, 
היא כל כך חשובה, החזון אי"ש אמר שתורה 
שנלמדת קרעים קרעים היא "שק מלא רוח",

חורף  הלימוד.  רציפות  על  לעבוד  חייבים 

ארוך, שלם, חם, זה נכון, יש בחורים שחייבים 
את הרציפות הזו, הם אינם יכולים בלעדיה, 
לגמרי  אותם  משבשים  הקצרים  ה"זמנים" 
לא  עוד  להתפתח,  להם  מאפשרים  ואינם 

התחילו וכבר זה נגמר.

אבל עכשיו, בחורף הארוך, זו פריחה של ממש. 
עבודה רצופה ומאומצת שבסופה הוא מרגיש 

"התקדמתי" "אני משהו אחר" !!!

גם על  ישיבות שבהם עובדים הבחורים  יש 
לוקחים  רצופות",  "שעות 
 7:00 מהשעה  שלם  בוקר 
קודש   – התפילה  תחילת 
ה',  לעבודת  קודש  לה', 
אין  בטלים,  דיבורים  אין 

התעסקויות בדברי חולין.

הלכה,  שיעור  תפילה,  יש 
שתכליתה  בוקר  ארוחת 
אך ורק ליתן כוח לעבודת 
של  המאומצת  הלימוד 

הבוקר, בשתיקה, 

ברכת המזון בכוונה מתוך 
סידור, שתיקה,

שיעור עיון, "אש" של עיון 
!! עמקות !!! הבנה !!!

סדר עיון, התלהבות קודש, 
לימוד רצוף, אין הפסקות 
הפסקה  אין  חולין  לדברי 

במהלך הרצוף והקדוש,

מנחה, השתפכות הנפש, הודאה להקב"ה על 
הזכות הנפלאה להיות בן תורה ולשבת בחצרות 
בית ה', בקשה ותחנונים להמשך עלייה רוחנית 

וצמיחה ללא גבול ושיעור,

חמש שעות רצופות של עבודת ה', הפסקת 
של  שעות  חמש  עוד  יש  למנוחה,  צהריים 

אחר הצהריים,

אוי, כמה שהוא נפלא החורף הזה... 

האור של בית המדרש 

מבליח מבין כל האפילה 

וחודר פנימה אל הלב, 

במין חמימות כזו שיכול 

לספק רק הלימוד. 

אין תנור ואין מכשיר 

חימום שיכול להביא 

חום טבעי אל קירבו של 

בחור ישיבה, הכל מזויף 

וחסר טבעיות



 כבר הרבה זמן הוא לא נהנה כך מהשיעור.

היום הם התחילו סוגיה חדשה, וכבר בתחילת השיעור 
הציג המגיד-שיעור שורת שאלות שזעקו מתוך שורות 
הגמרא,  גג-על-גג, עניין על בניין, סתירות מפורשות. 

מרגע לרגע הדברים הפכו פחות ופחות מובנים.

כה זעקו הקושיות, עד אשר כל הבחורים שלצדו נותרו 
פעורי פה. המגיד-שיעור הצליח לסחוף את כולם אל 

תוך סערות ים התורה. 

הם ציפו בכל ליבם לשמוע את היסוד המחודש אותו 
והתהיות,  התמיהות  כל  יתיישבו  ולפיו  הר"מ  יציע 

הקושיות והסתירות הנוקבות כל-כך.

זה היה השיעור הראשון בחייו בה הוא חש במוחש את 
מתיקות התורה עליו מדברים המשגיחים תמיד. מתיקות 

אמתית שלוותה את כל מהלך השיעור.

זה.  את  הרגישו  כולם  מיוחד.  היה  באמת  השיעור 
המגיד-שיעור דיבר בהתלהבות ובלהט מוגבר, תנועות 
ידיו וחיותו השופעת יחד עם קולו הגובר בעת הצעת 
הצדדים והחילוקים הדקים ביניהם, וזה העלה פלאים 
את רמת ההשתתפות של התלמידים הצעירים בשיעור 
כמו שלא היה מעולם. הרוחות סערו, בקולות וברקים, 
באסוקי שמעתתא, ויכוחים במלחמתה של תורה ואת 

והב בסופה...

החילוקים  וקרוב",  "רוב  בסוגיית  הדקות  הסברות 
המחודשים, שפתי התוס' רי"ד הידוע מיללו בבירור 

שם בחדר השיעורים.

המגיד שיעור קרן מנחת כאשר הסביר את הדברים 
אשר לפתע קיבלו הבנה בהירה והכל בא על מקומו 
כל מערכת הקושיות התיישבו על הלב,  חומר.  כמין 

והתייצבו כבניין הדור, תל תלפיות.

והיו הדברים שמחים ומאירים כנתינתם מסיני...

לאחר השיעור הוא היה משוכנע שהוא יודע הכל בלי 
כל מעכב. הכל היה בהיר ונהיר בראשו בשמחת התורה. 
עד כדי כך, שהוא נאות להסביר לחברו את כל הדיבורים 

והחידושים שנאמרו בשיעור.

וכאן קרה משהו מוזר:

הוא התחיל להציע את מגוון השאלות הנוקבות אשר 

נשאלו ע"י המגיד-שיעור, ומשום מה, כל עוקצן וחדותן 
של השאלות נעלמו כלא היו. השאלות לא בערו כל-כך 

בעצמות כמו שבערו בעת השיעור. הועם זהב...

אבל מילא, נניח לקושיות - חשב לעצמו - הלא העיקר 
זה היסוד הגדול אשר הפציע מתוך הקושיות הללו. 

ובכן, הוא ניסה להגיע אל היסוד אותו חידש המגיד 
כבר  הוא  כאן  אך  הדברים,  את  ליישב  בכדי  שיעור 
ממש הסתבך. הוא לא השית עצות בנפשו מה ואיך, 
אלפי קושיות העיבו על היסוד המאיר שנאמר בשיעור.

מה קרה ליסוד הזה? הוא לא הצליח להבין, מה בדיוק 
אני מפספס? איך יכול להיות שלפני חצי שעה הדברים 
ועכשיו  בקופסא,  כמונח  ומסודרים  מאירים  כה  היו 
שום דבר בו אינו מובן, ובטח שאינם כל-כך שמחים 

ומאירים כמקודם?

•

למעשה, הבעיה אותה הצגנו זה עתה, היא נחלת רוב 
הבחורים בישיבה ולא רק.

בחיים עצמם אנו מתעלמים לעיתים מהוראות מפורשות 
כי נדמה לנו שהבנו, אך ברגע האמת אנו מסתבכים. 
המוח האנושי יוצר לפעמים אשליה של שלמות, כאשר 
האשליה הזאת גורמת לנו לפספס את הפרטים הקטנים 

אך החשובים בהחלט.

אכן אינה דומה שמיעה לאמירה...

אז מה העצה להימנע מכך? 
הנה מה שאמרו לנו חז"ל בדרך 

 השלישית
בקנייני התורה:

בעריכת שפתיים
ובדברי ההסבר של ה'תפארת ישראל' : שיהיו שגורים 
בפיו כמו שקיבלה מרבו, או כפי הספר שלמד בו שאז 

המחבר הוא מלמדו.  

עריכת שפתיים, פירושו להוציא בפה את מה שאתה 
חושב שהבנת. זהו המבחן האמיתי האם הבנת, משום 
שכשהאדם מתחיל לומר בפיו את כל הלך הדברים, 

הוא לא יוכל לחמוק משאלות וקושיות שמתעוררים 
בדרך הטבע.

כך בבואנו לקנות תורה. לאחר שהסביר התנא איך 
הן  שאלו  האוזן,  ושמיעת  תלמוד  ע"י  ללמוד,  צריך 
דרכים בהם התלמיד מקבל את התורה ממי שמסרן 
מרבו ורבו מרבו עד משה רבנו, מוסיף התנא לומר לנו 

שיש עוד תנאי ללימוד מרב -

צריך ללמוד בצורה כזו שיוכל גם ללמד אחרים. 

כלומר, עצם הלימוד עליו להיות כזה אשר יהיה נאמן 
למקור, לכך צריך תלמוד ושמיעה מדויקת, בכדי שתוכל 

ללמד גם הלאה. 

אך לצורך כך אין די בשמיעת אוזן, אף אם היא תהא 
כמו שכבר ביארנו שמיעה גמורה, אלא צריך אך לערוך 
את זה בפה. צריך להוציא את זה באמירת פה, כי אז 

אנו נדע כי הבנו את הדברים לאשורן.

מרן הרב אלישיב זצוק"ל היה לומד שנים רצופות עם 
עצמו. הוא היה יושב בחדר לבדו ולומד את המסכת 
עם 'טייטש' בניגונו הסוחף, תוך מתן הסברים מאירים 

- לעצמו. 

פעם הגיע חותנו הצדיק רבי אריה לוין זצ"ל לבקרו 
זצ"ל  הגרי"ש  של  לחדרו  נכנס  הוא  מסוים,  בעניין 
ושמע אותו מעבר למחיצה והיה בטוח כי הרב לומד 
עם חברותא, ושעה ארוכה התעכב בכדי שלא להפריע 

ללימוד החברותא.

כאשר עמד על טעותו, והבין כי חתנו השקדן בעצם 
למד עם עצמו כפשוטו, קם הצדיק ופנה מביתו ללא 
אומר, הוא לא רצה להפסיק את מנגינת תורתו השלמה.

לאחר זמן, שיגר רבי אריה אל חתנו מכתב ובו הביע 
את גודל הערכתו וחיבתו אותו על שקיעותו ולימודו 

המנומק בשולחן ערוך ושפתיים יישק.

הנה כי כן, כך משיגים את התורה כדבעי, מוציאים בפה, 
בדיבור ואמירה מפורטת. וכידוע דברים שבלב אינם 
דברים, צריך להוציא, לעורכן בשפתיים כמו שקיבלה 

מרבו, כי אז יוותרו קניין נצח וקיים.

ומה' מענה לשון!

 כה זעקו הקושיות, עד אשר כל הבחורים שלצדו נותרו פעורי פה. 
המגיד-שיעור הצליח לסחוף את כולם אל תוך סערות ים התורה. 

וכאן קרה משהו מוזר: הוא התחיל להציע את מגוון השאלות הנוקבות אשר נשאלו ע"י המגיד-שיעור, 
 ומשום מה, כל עוקצן וחדותן של השאלות נעלמו כלא היו. 

השאלות לא בערו כל-כך בעצמות כמו שבערו בעת השיעור. הועם זהב...

הרב יעקב סירוטה בפרק נוסף על קנייני התורה- והפעם על עריכת שפתיים



הכתובת למכתבים ושאלות: עלון הישיבה ת.ד. 43064 ירושלים

שאל בני

שאל בני

שאלה:

יקירי, 

האם יש לדעתך מישהו שמכיר אותך יותר טוב מעצמך?

האם יש מישהו שפתחת בפניו את כל צפונות ליבך? את כל ההתמודדויות 

שלך, את כל מה שעובר עליך, את מה שעבר עליך, את הדברים האישיים ביותר 

שאתה שומר אותם קרוב לליבך ואינך מספר אותם לאיש?

אין, ברור שאין! זו בדיוק התשובה לשאלתך. 

סדר מוסר, הוא מצרך יקר מציאות, זו היא רבע שעה מיוחדת ונדירה, שבה 

ניתנת לך ההזדמנות לדבר עם עצמך, לבדוק את עצמך, לחזק את עצמך. לעקוב 

אחר עצמך. להבין טוב מאד את מה שעובר עליך ומה דרכי ההתמודדות עם 

מה שעובר עליך. 

כשאתה קורא שורה בשערי תשובה או בארחות צדיקים או במסילת ישרים. 

אותה שורה בדיוק אומרת לך דבר אחר ממה שהיא אומרת לחברך. אותה 

שורה בדיוק, אותן מילים בדיוק. אליך הם מדברות בשפה אחת ואל חברך 

בשפה אחרת,

משום שאתה וחברך, בחיים האישיים, בהתמודדות  האישית, אתם שונים לגמרי. 

יש לכם פנימיות שונה כי אין שני אנשים דומים בעולם. 

העולם האישי שלך מורכב ממאות אלפי פריטים ופרטים שאינם דומים בהרכבם 

למאות אלפי הפריטים המרכיבים את עולמו של חברך. 

דע לך יקירי,  מי שמקפיד על סדר מוסר, בונה את עולמו האישי באופן מופלא 

ונהדר, בונה ומשקם, מוסיף נדבך על נדבך ומשלים את יצירת האדם האישי 

והעולם האישי שלו בדרך ייחודית ומופלאה. 

אל תוותר על סדר מוסר. 

תתרכז עם עצמך בסדר מוסר, תנסה לראות איך הוא מדבר אליך באופן אישי, 

מה הוא מתכוון לומר לך, מה המסר שאותו אתה נוטל מתוך המילים, מתוך 

השורות, איך אתה מתרגם את הדברים למעשים, איך אתה מתקדם עם עצמך 

בעקבות אותן מילים ובונה לעצמך את האדם השלם שלו אתה כל כך נכסף. 

יקירי, 

התשובה לשתי שאלותיך אחת היא. 

כי בדיוק משום מה שאתה אמור להרגיש בשבת בישיבה, לכן כל כך חשוב 

להיות בה. 

אפתח במשפט מסכם שאומר הכל: הישיבה אמורה להיות הבית שלך!!

וארחיב מעט, 

ישיבה אינה מוסד לימודים, היא אינה אמורה להיות בעיניך מוסד לימודים 

הבחור  של  ההיסטורי  היוצר  בית  היא  הישיבה  כזאת.  אינה  היא  ובמהותה 

היהודי, הישיבה היא כור היתוך שבכניסה אליה וביציאה ממנה אתה אמור 

להרגיש שונה לגמרי. 

הישיבה מעצבת את דמותך, בונה את עולמך ואת אישיותך, רוקמת את חייך 

העתידיים ואת התנהגותך בהם בעת אשר תבנה את ביתך אי"ה. 

שהותך בשבת בישיבה, היא חלק נכבד ומהותי ממהלך זה! כי בשבת נמצאים 

בבית, והישיבה היא ביתך!!! יכול להיות ואף סביר שהאוכל בבית יותר טעים, 

אבל האוירה הישיבתית, והמהות שבה אתה מרגיש את הישיבה כביתך, גוברת 

ועולה עשרת מונים על כל שיקול אחר. 

ובאותה מידה בדיוק, אתה אמור להרגיש בשבת בישיבה, כאילו אתה בבית. 

בחורים בני עליה, אוהבים מאד ללמוד בשבת במקום שליבם חפץ, חלקם 

לומדים לבד, חלקם לומדים בחברותא לימודים שונים שהם אוהבים בספרים 

שאינם נלמדים בסדרי הישיבה, נ"ך, הלכה, מפרשים על התורה, בקיאות במסכת 

אחרת, או כל דבר אחר הנראה לאדם מבחירתו האישית. 

ובדיוק מאותה סיבה, כי זו שבת, זה הבית, ובבית אתה לומד מה שליבך חפץ. 

במהלך השבוע, אתה משועבד לסדרים ולשיעורים, ולמחזוריות קבועה של 

סדרי הישיבה מבחינה מסוימת כמו מוסד לימודים. 

השבת משלימה את התמונה, הופכת את הישיבה לביתך, גם האוירה, גם שבת 

האחים יחדיו בסעודות, זמירות שבת, תפילות השבת, הסדרים האישיים כפי 

שדיברנו, וכל המרכיבים המיוחדים שהופכים את הישיבה לביתך. 

כך, תגדל ותתעלה, והישיבה תיצור את אישיותך ותבנה אותה. 

לכבוד מערכת "הישיבה" 

מהו סדר מוסר,

בשביל מה ולמה לומדים לבד בלי חברותא כמו כל סדר?

רפאל ב. חיפה 

לכבוד מערכת "הישיבה" 

אני לומד בישיבה מצוינת ב"ה, ואני מרוצה ומצליח יש משהו אחד שמעיק עליי שזה שבתות 

בישיבה קשה לי מאוד להיות בישיבה, והמשגיח לא מסכים שאני לא יהיה בשבתות, מדוע כל 

כך חשוב שבת בישיבה ואיך אני יכול להנעים את שהותי בישיבה בשבת 

ישראל מאיר ש. ירושלים 

הכתובת למכתבים ושאלות: עלון הישיבה ת.ד. 43064 ירושלים



"ישבתי אצל
הרוצחים הרוסיים

72 שעות –
בתא של

נידונים למות"

acheinu@zahav.net.il  :יוצא לאור ע"י ארגון אחינו        רח' הקבלן 45 ירושלים        טל: 02-5609025         לקבלת העלון לפנות לכתובת הנ"ל        מייל

אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא
בדרכך לעלות מעלה מעלה.

צוות מורחב של ’מוקד הישיבה‘
לעזרתך בכל יום בשעות הערב

קשה לך?
זקוק לעזרה?

1-800-20-18-18
שיחת חינם

....נניח, כי לכל אדם בעולם יש שני 
ק"ג יצר הרע ושני ק"ג יצר הטוב. 
שווה בשווה. האדם עושה מצווה, 
ויצר הטוב מתחזק וצומח. הוא 

עתה – שני ק"ג ורבע, ב"ה.
של  בתא   – שעות   72 הרוסיים  הרוצחים  אצל  "ישבתי 
נידונים למות" סיפר רבי יעקב גלינסקי שליט"א ברגע נדיר:

באותן שעות כשכל הנידונים למיתה רחמנא ליצלן בכו, 
גם  ולמדתי  ישבתי  נפשי.  וחושך  בדיכאון  שרויים  היו 

השתדלתי להתנהג כרגיל – בלי להתייחס למצב. 

מדוע, איך?

כי היה לי על מה ועל מי לבטוח. כי אני יהודי.

הנידונים למוות כידוע, לא חושבים על אוכל ושתיה. ואכן, 
כולם ישבו מדוכדכים עד עפר. אבל אני 

משום מה הייתי מסוגל להיזכר שאני רעב – וביקשתי 
מהסוהרים שיגישו לי קצת אוכל...אכלתי ושתיתי, ואפילו 
הצלחתי להירדם...  היו רגעים שלמדתי תורה בהרגשה 

כאילו ואין עלי גזירה.  בחור ישיבה.

בין האסירים היה כומר אחד. ולפתע, בשעות אחה"צ, קם 
ממקומו, ניגש אלי, הצבוע הלזה, הוא היה גבוה ונזקק 
להתכופף לעברי, ואמר – "אגיד לך נבואה": "אתה תצא 

מכאן חי!..."

בטח, הוא ראה שיהודי – הוא משהו אחר.

אני אסביר. באותן שעות קשות מאד, כבן ישיבה, ידעתי 
גם ידעתי, שבכיות סתם ואיבוד עשתונות – לא יעזרו לי, 
לכן החלטתי להתנהג "כמו שעכשיו ה' רוצה ממני" אוי, 
כמו  לחיות  והשתדלתי   – ביקשתי  להקב"ה.  התפללתי 
שיהודי צריך לחיות. והרי ליהודי יש את הבטחון ודברי 
חז"ל: "אפילו חרב חדה מונחת על צווארו של אדם אל 

יתייאש מן הרחמים" )ברכות דף י"א(. קויתי אל ה'. 

לאומות העולם – אין אפשרות להגיע לכך. עובדי אלילים או 
סתם גויים בורים – אין להם כלום. אשרינו מה טוב חלקינו. 

יוסף הצדיק לא היה יום או יומיים בבור, אלא עשר שנים 
בארץ  ביותר  הנוקשה  הסוהר  בבית  האסורים,  בבית 
מצרים, כאשר מצרים הייתה השולטת בעולם.  לכאורה, 
מצבו היה עגום מאד – ללא שום תקווה. ועל אותן שנים, 
מדגישה התורה שוב ושוב, שה' היה עמו. הוא היה דבוק 
בהקב"ה, וה' האיר אליו פנים. שם בבור. שם בין אסירים 
גויים. שכינה עמו. עוד בראשית גלותו הקשה במצרים 
ויתום מאם,  – רחוק מאב  – בבית שר הטבחים  בעבד 
המלאה  מצרים  בתוך  קדושה,  של  סביבה  מכל  הרחק 

כישוף. הוא והקב"ה – וה' עמו!...

שני קילו יצר הרע
"לעתיד לבוא מביאו הקדוש ברוך הוא ליצר הרע ושוחטו 
בפני הצדיקים ובפני הרשעים. צדיקים נדמה להם כהר 
בוכין,  הללו  השערה.  כחוט  להם  נדמה  ורשעים  גבוה, 
והללו בוכין. צדיקים בוכין ואומרים: האיך יכולנו לכבוש 
הר גבוה כזה! ורשעים בוכין ואומרים: האיך לא יכולנו 
לכבוש את חוט השערה הזה! ואף הקב"ה תמה עמהם, 
שנאמר "כה אמר ה' צבאות כי יפלא בעיני שארית העם 

הזה בימים ההם גם בעיני יפלא" )סוכה נ"ב(

להיות שאותו  יכול  זה  כיצד  כל המפרשים מתפלאים, 
יצר- לצדיקים נראה כהר ולרשעים כחוט השערה?

נמשיל משל.

נניח, כי לכל אדם בעולם יש שני ק"ג יצר הרע ושני ק"ג 
יצר הטוב. שווה בשווה.  האדם עושה מצווה, ויצר הטוב 

מתחזק וצומח. הוא עתה – שני ק"ג ורבע, ב"ה.

עתה, נשאל את עצמנו: ומה עם יצר הרע של אדם זה, הרי 
אם יצר הרע שבו יישאר רק שני ק"ג, אז לא יהיה לו מה 
לעשות בעולם, כי בעולמינו מסתובבים רק בעלי בחירה, 
אנשים שיש להם אפשרויות לבחור בטוב או ברע, שווה 
בשווה לא בכפייה. ואם יש לו ייצר טוב יותר מייצר הרע, 

הבחירה שלו לא שווה, יש לייצר טוב יותר כח.  

לכן, נותנים ליצר הרע כביכול, זריקת חיזוק – הכוח שלו 
עולה גם הוא ברבע ק"ג והבחירה בתוקפה.

למחרת, הצדיק התגבר בצדקותו – עשה עוד מצווה, ניצח 
בעוד מלחמה, ואז היצר הטוב כבר שתיים וחצי ק"ג, כי 
ה' ברא בטבע העולם שעל ידי מצוות מתגדל הצד הטוב 
"אשר קדשנו במצוותיו" – מצווה בטבעה נותנת קדושה, 
מעניקה כח נוסף. ומה עם היצר הרע?   גם הוא מתגבר 

וניהי' שניים וחצי...

עד שבסוף החיים הוא כבר נעשה הר גבוה. למה? כי גם 
יצר הטוב הר...

עכשיו נלך יחד לביתו של הרשע החדש, שעדיין יש בקרבו 
– שני ק"ג יצר הרע. ושני ק"ג יצר הטוב.

בבוקר מוקדם הוא כבר הספיק לעשות עבירה. וכידוע, 
"עברה מטמטמת ליבו של אדם" כך שהיצר הטוב ירד 
ממשקלו – קילו ושלושה רבעים. מה עושים עם ה"בחירה"?   
נאלצים להפחית מכוחו של היצר הרע, כי אם לא, מה 

יהיה לו לעשות בעולם בלי בחירה שקולה. 

וכך, מידי יום ביומו – ייצר הטוב מרזה ונחלש עד שנעשה 
צנום ביותר, ובמקביל גם יצר הרע הולך ופוחת, עד שנעשה 

לו כחוט השערה...

דברי  בהבנת  נפלא  חידוש  חדש,  פשט  למדנו  ולפי"ז 
הגדול  כי  ממנו",  גדול  יצרו  הגדול מחברו  "כל  חכמינו 

מחברו – מוכרח שיהיה "יצרו גדול ממנו".

לכן אין פלא שהרבה פעמים אברכים, בחורים, באים אלי 
ב"ה  יש להם  בוכים, הם מתלוננים שמצד אחד  וממש 
יראת שמים גדולה – חיים שיש בהם יראת שמים ויראת 
חטא – אך מאידך גיסא  "אוי, מה קורה לנו, מה אתנו? 
איזה יצר הרע בא לקראתנו?! אנו מתקדמים ומנצחים, 

אבל לפעמים , ר"ל הנפילה גדולה", מתאוננים. 

"אל תתפעל!"  אני אומר להם "כך צריך להיות -  כל 
הגדול מחברו יצרו גדול ממנו". 

ואם תשאלו את עצמכם איזה תשובה ר' יענק'ב גלינסקי 
עונה להם. מה תועלת יש לבחור ששומע ממני "שכך צריך 

להיות"?  אסביר לכם במשל למה הדבר דומה:

לראובן השוכב בבית החולים אחרי ניתוח מסובך ויסורים 
מפתלים את גופו. – כואב לו כאן, כואב לו שם, ובכיותיו 
גדולות עוד יותר ממה שכואב לו, הוא בוכה יותר ממה 
שצריך לבכות. ולמה, מה הבעיה שלו? הוא חושב שרק לו 
כואב "מי יודע מה יש לי שם" מהרהר בחרדה...לכן, הרופא 
בא ליד מיטת חוליו מתכופף ואומר לו "ר' ראובן ככה 
צריך להיות, כל החולים אחרי ניתוח הם ככה" ואז, הוא 
נרגע חלקית "ברוך השם שאינני שונה מכולם"... משפט זה 
מעניק לו כח סבל. בתקווה לעתיד טוב יותר – עם כולם. 

איננו אומרים שלא צריך להזהר, אדרבה, מי שצדיק יותר 
– מתרחק יותר ונזהר הרבה יותר, אבל אם קרה מה שקרה, 
להמשיך הלאה! לצעוד קדימה! לא להתיישב חלילה על 
אם הדרך ולפרוך ידיים של יאוש. זו טעות. – אתה חשוב 
אך  נפלו,  ממך  גדולים  שנופל,  היחיד  לא  אתה  מאד! 

המשיכו הלאה. והצליחו. 

)מתוך הספר 'והגדת' על חומש בראשית(

 רבי יעקב גלינסקי שליט"א מספר
 על זמן שהותו בתא הנידונים למוות,
ומכווין אותנו על דרכו של היצה"ר.


